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Vážený pan 

Mgr. Vítězslav Schrek 
Hejtman Kraje Vysočina 
                                                                                                 Ve Žďáře nad Sázavou dne 11.4.2024 
 
Vážený pane hejtmane, 

 
     Okresní hospodářská komora Žďár nad Sázavou, jako zástupce firem a podnikatelů regionu, 
byla usnesením Shromážděním delegátů pověřena předat vám, jako nejvyššímu zástupci 
vedení Kraje Vysočina, jednotné stanovisko k aktuálnímu směřování odborného školství 
v regionu.   
 
Toto stanovisko bylo jednohlasně schváleno na výročním Shromáždění delegátů dne 11.dubna 

2024. Při hodnocení aktuálního stavu podnikatelského prostředí v regionu vyšel z věcné 
diskuze významných podnikatelů požadavek vyjádřit nespokojenost se současným 
směřováním odborného školství v regionu a v celé České republice. 
 
Podnikatelé a živnostníci neustále řeší nedostatek kvalifikovaných zaměstnanců zejména 
v technických profesích a řemeslech. Tento problém je diskutovaný na všech platformách 
kraje bezmála 30 let.   
 
Všichni přítomní se jednotně shodli a vyjádřili nesouhlas s  postupným snižováním preference  
odborného školství v regionu, které vidí v prioritním zavádění prvků obecného vzdělávání na 
středních školách Kraji Vysočina. Podnikatelé dále vyjádřili důrazný nesouhlas se zaváděním 
nových lyceí v regionu. Nesouhlasí také s podporou vzniku dalších gymnázií na úkor 

technických a „službových“ oborů. To, že je politiky neustále obhajován a zdůrazňován 
všeobecný směr vzdělávání a obory středního odborného vzdělávání mají slabou vazbu na 
potřebné kvalifikace, opravdu není pro firmy v regionu dobrým řešením!  
 
V souvislosti s inovací oborové soustavy ve veřejném prostoru aktuálně rezonuje diskuze  
o optimálním podílu všeobecného a odborného vzdělávání. Problém je řešen jak v rovině 
oborového spektra, tak z pohledu zastoupení obou složek ve vzdělávacích programech 
středního odborného vzdělávání. Proto si dovolujeme připomenout roli kraje, který má svými 
aktivitami pečovat o všestranný rozvoj svého území a dbát zejména o soulad rozvoje 
vzdělávání a školských služeb nejenom se zájmy občanů, ale také s potřebami trhu práce 
s ohledem na demografický vývoj.  
 
Naším názorem je, a ve firemní praxi to tak i intenzivně vnímáme, že se stále více na školách 
v Kraji Vysočina preferuje všeobecné vzdělávání na úkor odborných a technických znalostí  
a dovedností. U oborů středního odborného vzdělávání pozorujeme i nedostatečnou 
propojenost na potřebné kvalifikace, a to včetně digitálních kompetencí. To není pro firmy a 
rozvoj podnikání na Vysočině přínosné!  
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Firmy v kraji potřebují, aby školy opouštěli absolventi v dostatečném množství a na potřebné 
kvalifikační úrovni, kteří budou schopní zastat požadované pracovní pozice. Prosperující kraj 

potřebuje prosperující podnikatele!   

Naše Okresní hospodářská komora ve Žďáře nad Sázavou plně podporuje iniciativy 
Hospodářské komory ČR a dalších profesních svazů, které směřují ke koordinovanému jednání 
všech příslušných orgánů s MŠMT a Vládou ČR ve prospěch českého odborného školství.  

Podporujeme všechny aktivity vedoucí k propagaci a rozvoji řemesel, jsme pro zavádění prvků 
duálního vzdělávání a pro návrhy změn oborové soustavy v souladu se Strategií HK ČR  

a ostatních profesních svazů v oblasti odborného vzdělávání.  

Všechny tyto kroky jsou ze strany Hospodářské komory ČR založené na kvalitní datové opoře 
od nás, zaměstnavatelů. Pro jednání na všech úrovních v oblasti rozvoje kvalifikací, odborného 
a profesního vzdělávání považujeme za klíčové partnery zaměstnavatele sdružené do Národní 

sítě sektorových rad.  

 

Vážený pane hejtmane,  

velmi si vážíme všech dosavadních aktivit, které Kraj Vysočina pro podporu odborného 
vzdělávání udělal a stále dělá.  Naším cílem není vyjádřením výše uvedeného společného 

stanoviska vyhrotit spor, ale dáváme vám tímto podnět k větší komunikaci a vzájemné 
spolupráci.  
Apelujeme na vyvolání vzájemné odborné diskuze mezi zástupci Kraje Vysočina  
a zaměstnavateli, která může vést k námi očekávané vyšší podpoře odborného školství  
a ke zvýšení potřebné kvality a atraktivity řemesel a technických oborů v Kraji Vysočina.  

 
 
S úctou 
 

Jiří Novotný 
předseda představenstva 

 


